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سهمیه رزمندگان آزمون کارشناسی ارشد ناپیوسته و چند نکته

ثبت نام در آزمون کارشناسی ارشد ناپیوسته 98 همزمان با روز دانشجو آغاز شده است، اما نکته جالب درباره این 

آزمون نیز آن است که برخی داوطلبان با دارا بودن سهمیه می توانند در آن شرکت کنند که یکی از آنها سهمیه 

رزمندگان است. البته این سهمیه تبصره هایی هم دارد که در ادامه آمده است.

تبصره 1: داوطلبان متقاضی استفاده از سهمیه رزمندگان )سازمان بسیج مستضعفین( در صورت عدم تایید سهمیه 

و درج سهمیه آزاد روی کارت شرکت در آزمون، به واحدهای تابعه شهرستان های محل تشکیل پرونده مراجعه کنند. 

تبصره 2: کد پیگیری 12رقمی سازمان بسیج مستضعفین یا نیروهای مسلح برای هر آزمون در هر سال متفاوت 

است، لذا ضرورت دارد داوطلبان برای ثبت نام در هر آزمون با مراجعه به واحد مربوط نسبت به دریافت کد پیگیری 

12رقمی مخصوص همان آزمون اقدام کنند. 

تبصره 3: مناطق عملیاتی براساس مصوبات شورای عالی دفاع تعیین می شود. 

تبصره 4: مدت حضور یا خدمت در جبهه موظفی سربازان و پاسداران وظیفه و همچنین تعهدات و مأموریت های 

خدمتی پرسنل وزارتخانه ها، سازمان ها و ارگان های نظامی در جبهه و نیز طرح 6 ماهه دانشجویان دانشگاه ها و 

موسسات آموزش عالی، حضور داوطلبانه تلقی نمی شود. 

تبصره 5: نیروهای فعال بسیجی و بسیجیان عادی پایگاه های مقاومت بسیج مشمول استفاده از سهمیه رزمندگان 

نمی شوند.  البته داوطلبان واجد شرایط که با استفاده از سهمیه رزمندگان در آزمون های ورودی دوره های 

کارشناسی ارشد ناپیوسته سنوات گذشته شرکت کرده اند، لازم است برای استفاده از سهمیه رزمندگان در این 

آزمون طبق توضیحات فوق عمل کنند. 

توئیت دانشجویی

دیدین وقتی در طول ترم درس می خونین و 

مرور می کنین، شب امتحان چقدر راحت تر 

می گذره؟ درسته! منم ندیدم

#منم_ندیدم

مراسمروزدانشجودردانشگاهواحدتهرانجنوبباحضوردکترطهرانچی|عکس:وحیدسرابی

  عکس نوشت  دانستنی های دانشجویی

اولینبارچهارشنبههفتهگذشتهباحضوردربرنامه»اقیانوس

آرام«کههشتمآذرماهازآنتنشبکهدومسیماپخششد،با

مخاطبانهمسنوسالخودگفتوگوکردندوازعلاقهشان

بهرباتیکوساخترباتهاسخنگفتند.سیدمهدیمهری

وعلیرضایی،دودانشجوازخطهخمینیشهرهستندکهدر

دانشگاهآزاداسلامیتحصیلمیکنندواولینباردر12و13

سالگیتوانستهاندرباتشانرابسازندوسالگذشتهنیزبا

شرکتدرمسابقاتمعتبررباتیکروسیهمقامچهارمراکسب

کنند؛دانشجویانیکهباتوجهبهآغازدومیندورهمسابقات

بینالمللیربوکاپآسیا-اقیانوسیهبهمیزبانیدانشگاهآزاد

اسلامیبهسراغشانرفتیمتابرایمانازچراییورودبهاین

عرصهوسختیهایمسیرطیشدهشانبگویند،مصاحبهای

خواندنیکهدرادامهآمدهاست.

درچندسالگیاولینرباتتانراساختید؟

رضایی حدودا  12سالگی. 

مهری سن کمی داشتیم که شروع کردیم به ساخت ربات. از همان 

زمان آزمون و خطا را آغاز کردیم. 

درخصوصساخترباتبهکلاسهایآموزشیخاصیرفتهاید؟

رضایی خیر. تنها مقاله می خواندیم و عکس ها را می دیدیم. با این 

حال هرجایی که می رفتیم، سعی می کردیم روی ساخت قطعه به 

قطعه  ربات ها دقت کنیم. 

خانوادههایتاندربارهورودشمابهعرصهساخترباتنظر

خاصینداشتند؟

رضایی مدام می گفتند به جای این کار سراغ درس هایمان برویم. 

البته در فصل تابستان با انجام فعالیت های ما در حوزه رباتیک کاری 

نداشتند و ما نیز در این فصل فعالیت های زیادی داشتیم و پولی را که 

درمی آوردیم، خرج ساخت ربات و کارهای تحقیقاتی مان می کردیم. 

عنوانکردیدپولیکهدرمیآوردید؛مگرشمادرتابستانسر

کارمیرفتید؟

رضایی بله. تراشکاری و جوشکاری می کردیم که اتفاقا به رباتیک 

هم ارتباط داشت. وقتی کارمان را شروع کردیم، کارگاه نداشتیم و 

وسایل جوشکاری هم در اختیارمان نبود، چون این وسایل خیلی 

گران است. آن زمان هم در کارگاه جوشکاری مشغول بودیم و هم از 

وسایل شان برای کارهای خودمان استفاده می کردیم. البته این کار 

را با اجازه صاحب کارمان انجام می دادیم و او اجازه انجام کارهای 

مربوط به ساخت ربات را در کارگاهش داده بود. 

هردوساکناصفهانهستید؟

رضایی هر دو ساکن خمینی شهر هستیم. 

دربارهساختاولینرباتتانکهموفقیتینیزنداشته،بیشتر

صحبتکنید.

رضایی کارمان را جدی تر گرفتیم و به اصطلاح روی قلتک افتادیم. 

هرسال ربات می ساختیم و در مسابقات شرکت می کردیم. 

اولینحضورجدیتاندرمسابقاتحرفهایورقابتدرکنار

شرکتکنندگانقویدرچندسالگیبودهاست؟

رضایی حدودا 16 سال مان بود. مسابقات خیلی سختی بود و 

ما هم فقط دو سال تجربه ساخت ربات داشتیم، اما توانستیم از 

حریفان پیشی بگیریم. البته پیش از آنکه با ربات مان وارد مسابقه 

شویم، روال به این صورت بود که ربات ها را شبیه لیفتراک درست 

می کردند و فقط سبک اپراتورشان هر دوره عوض می شد و پیشرفتی 

نداشتند، اما ما خواستیم این موضوع دیگر در کار ما تکرار نشود که 

برایمان موفقیت به همراه داشت. 

دربارهویژگیهایاولینرباتحرفهایتانبیشترتوضیح

دهید.

مهری اولین ربات مان در حقیقت می چرخید و ضربه می زد. این ربات 

یک صفحه سنگین دارد که با سه یا چهار هزار دور می چرخد، تا جایی 

که حتی یک بار در آزمایش ها به دیوار خانه خورد و دیوار کنده شد. 

تابهحالدرمسیرساخترباتبرایخودوخانوادهمشکلی

همایجادشدهاست؟

رضایی تا دل تان بخواهد. حتی یک بار خانه را آتش زدیم. باتری 

داشت روی تختم شارژ می شد و ما از منزل خارج شده بودیم که یک 

قطعه را تحویل بدهیم و وقتی برگشتیم، دیدم خانه آتش گرفته. من 

هول شدم و رفتم آب بیاورم که دیدم مهدی با پتو و لحاف به جان 

آتش افتاد و آتش را خاموش کرد. 

مهری کلا هیچ وقت دچار استرس نمی شوم و در هر موقعیتی 

خونسرد عمل می کنم. حتی در زمان مسابقات هم همین قدر 

ریلکس هستم. 

ایدهساخترباتهایاتغییردررباتهایقبلیبیشترازجانب

کدامیکمطرحمیشود؟

رضایی این کار کاملا مشورتی است. مثلا من ایده ای را مطرح 

می کنم و به صورت مشترک روی آن کار کرده و مشکلاتش را برطرف 

می کنیم، یا برعکس. 

کدامویژگیمسابقاترباتیکبرایتان

جذاببودکهدرآنشرکتکردید؟

مهری ما مسابقات رباتیک را از طریق 

اینترنت تماشا می کردیم و برایمان جالب 

بود. یک بار مسابقه ای بین دو ربات حدود 

100کیلویی مربوط به سال 2002 دیدم 

که داشتند یکدیگر را می زدند و برایم 

بسیار جالب بود. یکی از اقوام دور در 

مسابقات خیام شرکت کرده بود و برایم از 

آن گفت و من هم مسابقات رباتیک ایران 

را در اینترنت سرچ کردم و دیدم ربات ها 

حدودا از هفت کیلو شروع می شوند 

و تا ربات 15 کیلویی هستند. قوانین 

مسابقات را خواندم و برای علی تعریف 

کردم. آن زمان حدود 12 تیم از طرف 

اراک به مسابقات رفتیم و در حقیقت قضیه از کنجکاوی آغاز شد. 

بااینصحبتشمامیتواننتیجهگرفتکهرباتهایشما

جزءرباتهایجنگجومحسوبمیشوند.

مهری بله، از آنجایی که نبرد میان ربات ها برایمان بسیار جالب 

است، به سمت ساخت این ربات ها رفته ایم. 

 

ازاولینحضورتاندرمسابقاتخارجازکشوربگوییدواینکه

درچندسالگیایناتفاقافتاد؟

رضایی من 17 و مهدی 18 سال داشتیم که وارد این مسابقات 

شدیم. به طور متوالی در مسابقات کشور مقام آورده و شناخته شده 

بودیم، به همین خاطر برایمان دعوتنامه آمد که چنین مسابقه ای قرار 

است برگزار شود و فلان تیم ها نیز شرکت خواهند کرد؛ خوشحال 

می شویم شما هم جزء شرکت کننده ها باشید. ما هم شروع به کار 

کردیم و ربات را طی هفت روز ساختیم. اوضاع وحشتناکی بود؛ باید 

طی یک هفته ربات را می ساختیم و مشخصات آن را برای فستیوال 

می فرستادیم و حتی باید از آن فیلم گرفته و ارسال می کردیم. 

برایحضوردراینمسابقاتازلحاظمالیمشکلینداشتید؟

مهری باید 15میلیون تومان برای شرکت در این مسابقات هزینه 

می کردیم که البته همان روز اول پول را تهیه کردیم. زمانی که به 

مسابقات روسیه رفتیم، همه از سن پایین مان تعجب می کردند، 

چراکه کم سن ترین فرد شرکت کننده در آن مسابقه 30 سال داشت. 

 

قطعاهزینهکردن15میلیونتومانبرایشرکتدراینمسابقه

برایتانمشکلسازبوده،کمیبیشترتوضیحدهید.

رضایی چند موسسه مالی در محل مان است که یکی از آنها صندوق 

قرض الحسنه دارد. شرایط را برایشان توضیح دادیم و آنها به ما وام 

دادند. 

مهری تازه قبل از موسسه مالی باید خانواده هایمان را راضی 

می کردیم. بعد از اینکه از آنها رضایت گرفتیم، خودشان کارهایمان 

را برای اخذ وام تسهیل کردند. 

رضایی بعد از گرفتن وام ربات را ساختیم و به روسیه رفتیم و بین 35 

کشور شرکت کننده و 40 تیم مقام چهارم را کسب کردیم. 

مهری 20هزار نفر از تمام دنیا در این مسابقات حضور داشتند. 

در مراسم افتتاحیه حتی شخص پوتین هم حاضر شد. البته وزیر 

سازمان هوا فضای روسیه طرفدار تیم ما بود و کارمان را دوست داشت. 

اعضایتیمتانفقطشمادوتابودیدیاافراددیگرینیزبهشما

ملحقشدهبودند؟

رضایی ما دو نفر و یک خبرنگار به نام 

آقای جاسمی. بعد از مسابقات به ایران 

برگشتیم و بعد از آن دیگر نگاه ها نسبت 

به ما تغییر کرد و همه باورمان کرده بودند. 

مهری نکته جالب در مورد افتتاحیه این 

بود که سران کشور روسیه حضور داشتند 

و قرار بود یک ربات روسی نمایشی را 

اجرا کند، اما ربات کار نکرد و همه دست 

و پایشان را گم کرده بودند. من و علی 

سریع ربات خودمان را آماده کردیم و به 

میدان فرستادیم. نمایش خیلی خوبی 

هم داشت. برنامه زنده بود و همه خیلی 

خوشحال شدند. 

رضایی با پرچم ایران رفتیم وسط کارزار 

و چندین بار پرچم را جلوی دوربین ها 

تکان دادیم. 

مهری نکته جالب درباره این مسابقه آن 

است که ما تا قبل از نمایش حتی ربات را تست نکرده بودیم و نگران 

بودیم، اما خوشبختانه عملکردی عالی داشت. از همان نمایش اول 

بین همه تیم های شرکت کننده مشهور شدیم و همه ما را شناختند. 

هردودرحالحاضردانشجوهستید؟

رضایی بله؛ من در دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد در رشته 

رباتیک تحصیل می کنم. 

مهری من هم در دانشگاه سما در رشته ساخت و تولید درس 

می خوانم. 

باتوجهبهپیشرفتتاندرعرصهرباتیک،چرابهدانشگاههای

دولتینرفتید؟

رضایی دانشگاه های دولتی رشته رباتیک ندارند. ضمن اینکه سالی 

که کنکور داشتیم و باید درس می خواندیم، همه تمرکزمان را روی 

مسابقات گذاشتیم. 

مهری من ترم سوم دانشگاه در رشته مکانیک خودرو بودم و در 

دانشگاه دولتی مهاجر اصفهان درس می خواندم، اما وقتی بعد 

از مسابقات به ایران بازگشتیم، دیدم واحدهایم را حذف کرده اند 

و اجازه ندادند سر کلاس هایم بروم. خیلی ناراحت بودم و اعصابم 

به هم ریخته بود. واقعا انتظار چنین برخوردی را نداشتم و فرم انصراف 

از تحصیل را پر کردم و پیش معاون پژوهشی رفتم. با تعجب از من 

پرسید چرا می خواهی انصراف بدهی؟ درس تو که خیلی خوب 

است. من چیزی نگفتم و فقط از ایشان خواستم نامه را امضا کنند 

و به این ترتیب تغییر دانشگاه و رشته دادم. الان هم ترم دوم هستم 

و از تصمیمم اصلا ناراحت یا پشیمان نیستم. 

درآیندهنیزتیمشمابهساخترباتادامهمیدهدیاقراراست

راهتانازهمدیگرجداشود؟

مهری نمی توانیم راه مان را از هم جدا کنیم. علاوه بر اینکه یک تیم 

محسوب می شویم، کلی خاطره  خوب نیز با هم داریم و دوستان 

خوبی هستیم. 

رضایی مشکلی با هم نداریم که بخواهیم راه مان را از هم جدا کنیم. 

دلیلنامگذاریزلزالبرایرباتتانچیست؟

رضایی اول اینکه این نام، اسم یک موشک بود و هم اسم سوره ای 

از قرآن. ضمن اینکه می خواستیم وقتی وارد مسابقه می شویم، اسم 

ربات سنگین باشد و ایجاد ترس کند. 

مهری زلزال به معنی تخریب گر است و از طرفی اسم موسسه 

آموزشی مان هم زلزال بود. 

شماظاهراموسسهاینیزبرایآموزشساخترباتراهاندازی

کردهاید،دراینبارهبرایمانبگویید.

رضایی از آنجا که برای بازپرداخت وام نیاز به پول و درآمد داشتیم 

و همان زمان این موسسه را راه اندازی کردیم، این موسسه در 

شهرستان خودمان راه اندازی شد و در همان منطقه برایش در 

فرهنگسرا تبلیغات کردیم و تابستان سال گذشته حدود 500 

دانش آموز شاگرد موسسه ما بودند. 40 نفر از این عزیزان به صورت 

رایگان از کلاس هایمان استفاده کردند. 

مهری ما هیچ گونه تبلیغات دیواری و مرسوم نداشتیم و شیوه 

کارمان این گونه بود که در ابتدا شروع به آموزش رایگان ساخت ربات 

به افرادی که مشکل مالی داشتند، کردیم و بعد به تدریج شاگرد 

جذب موسسه مان شد. 

بعدازآموزشبهافرادمختلف،اینحسراپیدانکردیدکهممکن

استآنهاازخودشماجلوتربزنند؟

رضایی در یکی از مسابقاتی که در اصفهان برگزار کردیم، از یکی 

از شاگردان مان شکست خوردیم و دلیلش هم این بود که ربات ما 

پیر شده بود و دیگر توانایی رقابت نداشت. 

برنامهآیندهتانبرایمسابقاترباتیکچیست؟

مهری فعلا فقط می توانیم استراحت کنیم، چون پولی در اختیار 

نداریم. 

رضایی البته وقتی بودجه تامین شود، به سرعت سر کار برمی گردیم. 

ربات فعلی مان کاملا مستهلک شده و هربار بخشی از آن برایمان 

دردسرساز می شود. باخت مان در روسیه هم به خاطر فرسودگی 

ربات مان بود. باید رباتی تازه بسازیم. اتفاقا برای مسابقات هند هم 

دعوت شده ایم، اما نمی دانم بتوانیم برویم یا نه. این مسابقات بیستم 

آذرماه آغاز خواهد شد. 

باتوجهبهفرصتکمباقیماندهتابرگزاریمسابقاتهند،تصور

میکنیدشانسحضوردرآنراداشتهباشید؟

رضایی ما پولی برای ساخت ربات نداریم، در غیر این صورت مشکلی 

از بابت زمان نخواهیم داشت. 

 مهری در حقیقت اگر همین الان بودجه در اختیارمان قرار دهند، 

از فردا صبح شروع به ساخت ربات می کنیم و برای مسابقه آماده 

می شویم. 

بهنظرتانبرایشرکتدرمسابقاتهندچهمقداربودجه

نیازدارید؟

رضایی دست کم 25 میلیون تومان برای ساخت ربات و 10 میلیون 

تومان هم برای هزینه رفت و برگشت. 

مسابقاتهندتاچهحدمهمومعتبراست؟

رضایی مسابقات بسیار مهمی است. تمامی ربات های پرقدرت 

آمریکایی در آن حضور دارند. البته از ایران یک تیم به این مسابقات 

خواهد رفت و ما واقعا بابت این قضیه خوشحالیم. درواقع خود ما این 

تیم را به مسابقات معرفی کردیم. خوشبختانه با شرکت در مسابقات 

روسیه حالا تیمی شناخته شده هستیم و اگر تیمی را به مسابقات 

معرفی کنیم، آنها می پذیرند. 

مهری این ربات ها وقتی در یک تورنمنت شرکت می کنند، جریان 

حرفه ای آن مسابقات را عوض می کنند، چراکه سطح شان بسیار 

بالاست. 

تابهحالارگانیازشمابرایحضوردرمسابقاتوساختربات

حمایتکردهاست؟

رضایی در ایران کمیته ای به نام ورزش های الکترونیک وجود دارد و 

برخی از شرکت ها برای تبلیغات و دیده شدن در مسابقات اسپانسر 

تیم هایی مانند ما می شوند، اما متاسفانه ما موفق به جذب اسپانسر 

در بخش رباتیک نشده ایم. برای برخی از شرکت ها مانند ایران 

خودرو، شیپور و اسنوا ایمیل زدیم، اما هنوز به ما جوابی نداده اند. 

مهری در حالی که در کشورهای دیگر این مسابقات پخش تلویزیونی 

دارد، اما این اتفاق در کشور ما نمی افتد و همین موضوع باعث 

می شود شرکت ها رغبتی به اسپانسر شدن نداشته باشند. 

رضایی همچنین ما نمی دانیم چطور باید با سازمان های دولتی 

و نهاد ریاست جمهوری ارتباط برقرار کرد و صرفا توانسته ایم با 

نماینده شهرمان در مجلس صحبت کنیم که به ما جواب داد این 

اسباب بازی ها چیست که شما درست می کنید؟ بروید بچسبید 

به زندگی تان!

 

برنامهتانبرای1۰سالآیندهچیست؟

رضایی کلی برنامه برای آینده مان داریم. دوست دارم وارد صنعت 

هوش مصنوعی شوم و شروع به کار روی ربات های انسان نما کنم. 

تابه حال کار روی برخی از سنسورهای خاص را یاد گرفته ام. برنامه ام 

فعلا این است که رباتی بسازم که توان محاسبه کردن داشته باشد. 

مهری شخصا دوست دارم در 10سال آینده کارگاه تولیدی داشته 

باشم. همین حالا هم در عرصه تولید ماشین های آفرود کارهایی 

انجام می دهیم. اصلا به خاطر علاقه ام به این رشته بود که در دانشگاه 

شروع به تحصیل در رشته مکانیک خودرو کردم، اما سرخورده شدم. 

علتش هم این است که کسانی پشت میزهای مدیریت نشسته اند 

که نباید آنجا باشند. 

دودانشجویرباتسازدرگفتوگوبا»فرهیختگان«ازفعالیتهایشانگفتند

با پرچم ایــــران

به کــــارزار جهــــانی رفتیم 
کارکردیمتاپولساخترباتهایمانراتامینکنیم

زهرا رمضانی
روزنامه نگار

ما نمی دانیم 

چطور باید با 

سازمان های 

دولتی و نهاد 

ریاست جمهوری ارتباط 

برقرار کرد و صرفا توانسته ایم 

با نماینده شهرمان در مجلس 

صحبت کنیم که به ما جواب 

داد این اسباب بازی ها چیست 

که شما درست می کنید؟ 

بروید بچسبید به زندگی تان!


